

CDDH-SCR(2024)R6
2 February / *février* 2024

STEERING COMMITTEE FOR HUMAN RIGHTS
COMITÉ DIRECTEUR POUR LES DROITS HUMAINS

(CDDH)

DRAFTING GROUP ON HUMAN RIGHTS IN SITUATIONS OF CRISIS
GROUPE DE RÉDACTION SUR LES DROITS HUMAINS EN
SITUATIONS DE CRISE

(CDDH-SCR)

MEETING REPORT / RAPPORT DE RÉUNION

6th meeting / *6^e réunion*

31 January – 2 February / *31 janvier – 2 février 2024*

<p>Item 1: Opening of the meeting and adoption of the agenda</p>	<p>Point 1 : Ouverture de la réunion et adoption de l'ordre du jour</p>
<p>1. The Drafting Group on Human Rights in situations of crisis (CDDH-SCR) held its sixth meeting, from 31 January to 2 February 2024 in Strasbourg. The list of participants appears in Appendix I.</p> <p>2. The Chairperson, Jan SOB CZAK (Poland), opened the meeting and welcomed the participants. He informed the Group that the Committee of Ministers' Rapporteur Group on Human Rights (GR-H) would examine the Toolkit for human rights impact assessment of the measures taken by the State in situations of crisis at its next meeting, scheduled for 20 February 2024.</p> <p>3. The Group decided to add an agenda item on the gender aspects of its work and adopted the agenda as it appears in Appendix II.</p>	<p>1. Le Groupe de rédaction sur les droits humains en situations de crise (CDDH-SCR) a tenu sa sixième réunion du 31 janvier au 2 février 2024 à Strasbourg. La liste des participants figure à l'Annexe I.</p> <p>2. Le Président, Jan SOB CZAK (Pologne), ouvre la réunion et souhaite la bienvenue aux participants. Il informe le Groupe que le Groupe de rapporteurs du Comité des Ministres sur les droits humains (GR-H) examinera la Boîte à outils pour l'évaluation de l'impact sur les droits humains des mesures prises par l'État en situation de crise lors de sa prochaine réunion, prévue le 20 février 2024.</p> <p>3. Le Groupe décide d'ajouter un point à l'ordre du jour concernant les aspects relatifs à l'égalité de genre de ses travaux et adopte l'ordre du jour tel qu'il figure à l'Annexe II.</p>
<p>Item 2: Draft Recommendation of the Committee of Ministers on the effective protection of human rights in situations of crisis and its draft Explanatory Memorandum</p>	<p>Point 2 : Projet de Recommandation du Comité des Ministres sur la protection efficace des droits humains en situation de crises et son projet de rapport explicatif</p>

<p>4. The Chair recalled that the draft Recommendation had been prepared on the basis of the Guidance document adopted by the Group at its previous meeting.</p> <p>5. The Group examined paragraph by paragraph the draft Recommendation of the Committee of Ministers on the effective protection of human rights in situations of crisis (CDDH-SCR(2024)01) and its draft Explanatory Memorandum (CDDH-SCR(2024)02), considering both written comments and amendment proposals submitted in advance of the meeting and proposals made during the meeting. On this basis, it adopted the draft Recommendation and its Explanatory Memorandum for transmission to the CDDH, with a view to their adoption at the meeting of the latter in June 2024. The Group thanked its Rapporteur, Susan DICKSON (United Kingdom), and the Secretariat for their work preparing this document.</p> <p>6. The draft Recommendation and its draft Explanatory Memorandum, as adopted, appear in Addendum (document CDDH-SCR(2024)R6 Addendum).</p>	<p>4. Le Président rappelle que le projet de Recommandation a été rédigé sur la base du document d'orientation adopté par le Groupe lors de sa réunion précédente.</p> <p>5. Le Groupe examine paragraphe par paragraphe le projet de Recommandation du Comité des Ministres sur la protection efficace des droits humains en situation de crise (CDDH-SCR(2024)01) et son projet de rapport explicatif (CDDH-SCR(2024)02), en tenant compte à la fois des commentaires écrits et des propositions d'amendement soumis avant la réunion, ainsi que des propositions formulées lors de la réunion. Sur cette base, il adopte le projet de Recommandation et son rapport explicatif pour transmission au CDDH en vue de leur adoption lors de la réunion de ce dernier en juin 2024. Le Groupe remercie sa rapporteure, Susan DICKSON (Royaume-Uni), ainsi que le Secrétariat pour la préparation de ce document.</p> <p>6. Le projet de Recommandation et son projet de rapport explicatif, tels qu'adoptés, figurent en Addendum (document CDDH-SCR(2024)R6 Addendum).</p>
<p>Item 4: Gender equality aspects of the work of the CDDH-SCR</p>	<p>Point 4 : Aspects relatifs à l'égalité de genre des travaux du CDDH-SCR</p>
<p>7. Following completion of the draft Recommendation on the effective protection of human rights in situations of crisis, the Group held a discussion on the gender aspects of its work regarding this deliverable. On this basis, the Chair informed the Group that, in cooperation with the Secretariat, he would complete the CDDH Thematic Form on Gender Equality (document CDDH(2020)13) for transmission to the CDDH.</p>	<p>7. Ayant achevé le projet de Recommandation sur la protection efficace des droits humains en situation de crise, le Groupe tient une discussion sur les aspects de genre de son travail concernant ce livrable. Sur cette base, le Président a informé le Groupe que, en coopération avec le Secrétariat, il remplirait le formulaire thématique du CDDH sur l'égalité de genre (document CDDH(2020)13) pour transmission au CDDH.</p>
<p>Item 5: Calendar of meetings</p>	<p>Point 5 : Calendrier des réunions</p>

<p>8. Following the adoption of the draft Recommendation of the Committee of Ministers on the effective protection of human rights in situations of crisis, the Group decided not to hold its next meeting scheduled for 3 to 5 April 2024.</p>	<p>8. À la suite de l'adoption du projet de Recommandation du Comité des Ministres sur la protection efficace des droits humains en situation de crise, le Groupe décide de ne pas tenir sa prochaine réunion prévue du 3 au 5 avril 2024.</p>
<p>Item 5: Other business</p>	<p>Point 5 : Questions diverses</p>
<p>9. The Group expressed its appreciation for the constructive approach shown by all participants in the course of its work. The Group thanked the Chair for the exemplary way in which the meetings and discussions had been conducted. The Group also thanked the rapporteurs of the three deliverables that it adopted and the Secretariat for their outstanding contribution to its work.</p>	<p>9. Le Groupe exprime son appréciation pour l'approche constructive dont tous les participants ont fait preuve au cours de ses travaux. Il remercie son Président pour la manière exemplaire dont les réunions et discussions ont été menées. Le Groupe remercie également les rapporteurs des trois livrables qu'il a adopté et le Secrétariat pour sa remarquable contribution à ses travaux.</p>
<p>Item 6: Adoption of the meeting report</p>	<p>Point 6 : Adoption du rapport de réunion</p>
<p>10. The Group adopted the present meeting report.</p>	<p>10. Le Groupe adopte le présent rapport de réunion.</p>

Appendix I / Annexe I**Participants****MEMBERS / MEMBRES**

ARMENIA / ARMÉNIE	Rafayel MOVSESYAN Head of Division of the Department of Treaties and International Law, Ministry of Foreign Affairs
AZERBAIJAN / AZERBAÏDJAN	Ziya FATALIYEV Deputy Permanent Representative of Azerbaijan to the Council of Europe
BELGIUM / BELGIQUE	Adrien DEZILLE Attaché - Juriste, Centre de crise National (Belgian National Crisis Centre (NCCN)), SPF Intérieur, 33 rue de Flessingue, 1080 Molenbeek, Belgique
ESTONIA / ESTONIE	Tim KOLK Agent du gouvernement estonien auprès de la Cour européenne des droits de l'homme, ministère des Affaires étrangères, Islandi väljak 1, Tallinn
FINLAND / FINLANDE	Paivi ROTOLA-PUKKILA Legal Counsellor, Unit for Human Rights Courts and Conventions, Legal Service, Ministry for Foreign Affairs
GEORGIA / GÉORGIE	Nino ENUKIDZE Lawyer/Legal Adviser of the Execution Unit of the Department of State Representation in International Courts, the Ministry of Justice of Georgia; 24a, Gorgasali Str., Tbilisi, 0114
MONTENEGRO / MONTÉNÉGRE	Simona JOVANOVIC Adviser in The Office of the Representative of Montenegro before ECHR
NETHERLANDS / PAYS-BAS	Eva ZIJLSTRA Senior human rights advisor, Legal Affairs, Legal Affairs Department, Ministry of Justice and Security
POLAND / POLOGNE (Chair)	Jan SOBCZAK Government Agent, Deputy Director, Legal and Treaty Department, Ministry of Foreign Affairs, ul. Krywulta 2, Warsaw Michal WACH Specialist, Department of Criminal Proceedings, Legal and Treaty Department, Ministry of Foreign Affairs
PORTUGAL	Eduardo André FOLQUE DA COSTA FERREIRA Procureur-Général Adjoint, Membre du Conseil Consultatif du Parquet général de la République, Lisboa
ROMANIA / ROUMANIE	Adina RADU Ministry of Foreign Affairs, Diplomatic attaché, Department for Legal Affairs, International and EU Law Division

SWITZERLAND / SUISSE	Cordelia EHRICH Département fédéral de justice et police DFJP, Office fédéral de la justice OFJ, Domaine de direction droit public, Unité Protection internationale des droits de l'homme, Bundesrain 20, Berne
TÜRKIYE	Ahmet Bayram AHMETOĞLU Rapporteur Judge, Ministry of Justice of Türkiye Ayşen EMÜLER Legal expert, Représentation Permanente de Turquie Mustafa CELAYİR Legal counselor, Représentation Permanente de Turquie
UNITED KINGDOM / Royaume-Uni	Susan DICKSON Legal Counsellor, Foreign, Commonwealth and Development Office and Agent of the United Kingdom

OBSERVERS / OBSERVATEURS

EUROPEAN NETWORK OF NATIONAL HUMAN RIGHTS INSTITUTIONS / RÉSEAU EUROPÉEN DES INSTITUTIONS NATIONALES DES DROITS DE L'HOMME (ENNHRI)	dr. Simona DRENİK BAVDEK Counsellor to the Ombudsman and Assistant Head of the Center for Human Rights from the Office of the Human Rights Ombudsman of the Republic of Slovenia
--	--

SECRETARIAT / SECRETARIAT

Human Rights Intergovernmental Cooperation Division / Division de la coopération intergouvernementale en matière de droits de l'Homme	Yanna PARNIN Administrator / Administratrice, Secretary of the CDDH-SCR / Secrétaire du CDDH-SCR David MILNER Head of Division / Chef de Division, Secretary of the CDDH / Secrétaire du CDDH Sorina LECLER Assistant / Assistante
--	--

Appendix II / Annexe II**Agenda (as adopted) / Ordre du jour (tel qu'adopté)**

1. Opening of the meeting and adoption of the agenda	1. Ouverture de la réunion et adoption de l'ordre du jour
CDDH-SCR(2023)OJ4 - Draft agenda CDDH-SCR(2023)R5 - Report of the 5th meeting	CDDH-SCR(2023)OJ4 - Projet d'ordre du jour CDDH-SCR(2023)R5 - Rapport de la 5 ^e réunion
2. Draft Recommendation of the Committee of Ministers on the effective protection of human rights in situations of crisis and its explanatory memorandum	2. Projet de Recommandation du Comité des Ministres sur la protection efficace des droits humains en situation de crises, basé sur les enseignements tirés de la pandémie de Covid-19 et son rapport explicatif
CDDH-SCR(2024)01 – Draft Recommendation CDDH-SCR(2024)02 – Draft Explanatory Memorandum CDDH-SCR(2024)03 – Compilation of comments received on the Draft Recommendation CDDH-SCR(2024)04 – Compilation of comments received on the Draft Explanatory Memorandum	CDDH-SCR(2024)01 – Projet de recommandation CDDH-SCR(2024)02 – Projet de rapport explicatif CDDH-SCR(2024)03 – Compilation des commentaires reçus sur le Projet de recommandation CDDH-SCR(2024)04 – Compilation des commentaires reçus sur le Projet de rapport explicatif
3. Calendar of meetings	3. Calendrier des réunions
4. Other business	4. Questions diverses
5. Adoption of the meeting report	5. Adoption du rapport de réunion

Reference document / Document de référence	
Resolution CM/Res(2021)3 on intergovernmental committees and subordinate bodies, their terms of reference and working methods (adopted by the Committee of Ministers on 12 May 2021 at the 1404 th meeting of the Ministers' Deputies)	Résolution CM/Res(2021)3 concernant les comités intergouvernementaux et les organes subordonnés, leur mandat et leurs méthodes de travail (adoptée par le Comité des Ministres le 12 mai 2021 lors de la 1404 ^e réunion des Délégués des Ministres)
CDDH-SCR(2023)06 – Background documents for the preparation of a non-binding legal instrument on the effective protection of human rights in situations of crisis	CDDH-SCR(2023)06 – Documents de référence pour la préparation d'un instrument juridique non-contraignant sur la protection efficace des droits humains en situations de crise
CDDH-SCR(2023)7 – Guidance for the rapporteur for a draft non-binding legal instrument on the effective protection of human rights in situations of crisis	CDDH-SCR(2023)7 – Orientations pour la rapporteure en vue d'un projet d'instrument juridique non contraignant sur la protection efficace des droits humains en situations de crise